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«№83. ПОЛОТСК. НА РЕКЕ ДВИНЕ ОСТРОВ, ГДЕ БЫЛ 
ПРЕДТЕЧЕНСКИЙ МОНАСТЫРЬ. МЕСТО ЦЕРКВИ СВ.

ИОАННА КРЕСТ. С ПРИДЕЛОМ НИКОЛАЯ ЧУД. КОСТИ 
НА КЛАДБИЩЕ. МЕСТО ЦЕРКВИ. МЕСТО ЦЕРКВИ 

ЯКИМАН, Ц. СВ. ИОАКИМА И АННЫ».
Инв. F78-792. Бум., акв. 30,5x40,5; 43,2x63,7.
Историческая справка: В центре рисунка помещено 

изображение Острова, сделанное с Верхнего замка, с предположитель- 
ньГм расположением церкви св. Иоанна (разрушена после 1563 г.). Остров 
в 1552 г. являлся самостоятельным посадом Полоцка, в 17-18 вв. имел 
незначительную застройку и входил в состав левобережного Кривцова 
посада. За Островом видна панорама левобережного Полоцка (слева -  
бывшего Кривцова посада). Справа изображено предместье Экимань, 
известное с кон. 15 в. как Экиманский посад, в 17-18 вв. -  как крупней
шая полоцкая юридика иезуитов. На рисунке ошибочно указано назва
ние экиманской церкви -  св. Иоакима и Анны. Эта церковь упоминается 
только в полоцкой ревизии 1552 г. и от нее, собственно, и происходит 
название посада. Рисунок отражает внешний вид церкви св. Георгия, что 
подтверждается сохранившимися инвентарями 19 в. Литература: Дук 
Д.У. Полацк i палачане (IX-XVIIIстст.). Наваполацк, 2010; Тарасаў С.В. 
Полацк IX-XVI1 cmcm.: Гісторыя і тапаграфія. Мінск, 1998.

Д-Дук.

“№ 83. POLOTSK. ISLAND ON THE DVINA RIVER, WHERE 
ST. JOHN THE BAPTIST’S MONASTERY WAS LOCATED. 
LOCATION OF THE CHURCH OF ST.JOHN OF THE 
CROSS WITH THE SIDE CHAPEL OF NICHOLAS THE 
WONDERWORKER. THE BONES IN THE CEMETERY. 
LOCATION OF THE CHURCH. PLACE OF CHURCH 
YAKIMAN, CHURCH OF ST. JOACHIM AND ANNE».

Reg. F78-792. Paper, watercolour. 30.5x40.5; 43.2x63.7.
Historical reference: In the centre of the picture there is an image of the 

Island, made from the Upper Castle, with the presumed location of the church of 
St. John (demolished after 1563). In 1552 the Island was an independent suburb 
of Polotsk, in the 17th—18 th centuries there was a small development there, and it 
was part of the left-bank Krivtsov suburb. The panorama of left-bank Polotsk is 
seen behind the Island, (the former Krivtsov suburb on the left). Ekiman estate 
is illustrated on the right side, which is known from the late 15th century as 
Ekimansky suburb, in the 17th -  18th centuries as the largest Polotsk juridika 
of the Jesuits. The name of the Ekimanskaya church is mistakenly indicated 
on the illustration as St. Joachim’s and Anne’s Church. This church is only 
mentioned in Polotsk revision of 1552 and in fact the name of the suburb 
conies from it. The illustration depicts the appearance of the Church of St. 
George; it is evidenced by survived inventories of the 19th century. Literature: 
Дук Д.У. Полацк i палачане (IX-XVIII стст.). Наваполацк, 2010; Тарасаў
C.В. Полацк IX-XVII стст.: Гісторыя і тапаграфія. Мінск, 1998.
D.Duk.
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